2026 輔仁大學外語學院研究生學術研討會文學、文化、語言、科技之跨域、創新與永續

徵稿啟事

舉辦目的

為促進輔仁大學外語學院、日本關東學院大學國際文化學部、日本名古屋大學人文學研究 科、及捷克馬薩里克大學漢學系研究生之學術交流,繁榮學術研究並深化文化理解,輔仁 大學外語學院將於 2026 年舉辦第一屆研究生學術研討會。

本屆研討會以「文學、文化、語言、科技之跨域、創新與永續」為主題,旨在回應當前人文研究中跨領域整合與永續發展的重要趨勢,並呼應聯合國永續發展目標(SDGs)相關議題,彰顯人文學科在科技快速發展時代中不可取代的思想深度與人文關懷。

研討會亦強調跨國對話與議題比較,期望促進臺灣、日本與捷克研究生就共同關注的主題 展開現況對照與深入討論。透過不同文化與學術傳統的交流,與會者將重新思考人文在科 技時代中的定位與意義,彰顯人文學科於新時代的核心價值,並激發跨領域研究的新方向, 展現多元文化視野下的創新研究成果。

研討會議題(不限於以下方向)

本研討會旨在回應當前人文研究的多元轉向,探討文學、文化與語言在全球化、數位化、社會變遷與教育革新背景下的相互啟發與延伸,並重新思考人文精神在科技時代的價值與定位。

本研討會聚焦於科技時代中的人文定位、跨文化詮釋與知識永續,議題涵蓋但不限於:

- 1. 文學與文化研究之跨域詮釋
- 2. 語言學、語言教育與多語社會中的語言實踐
- 3. 翻譯研究與跨文化傳播
- 4. 數位科技介入下的人文研究方法與教學創新
- 5. 人文研究與永續議題(含文化保存、教育公平、知識生態系統等)

會議資訊

會議時間:2026年6月13日(星期六)08:30-17:00

會議地點:輔仁大學德芳外語大樓

摘要投稿方式

- 1. 請填寫「論文摘要」表格。摘要以英文撰寫,字數不超過 300 字,並附上 5 個以內 關鍵詞。
- 2. 請將摘要以電子郵件寄至:CFLLconference@gmail.com
 - 。 聯絡電話: (02) 2905-3718
 - 。 電子郵件主旨請註明: 「2026 輔仁大學外語學院研究生研討會論文摘要__ OOO(姓名)」

重要日期

- **摘要截稿日期:**2026年3月1日(星期日)
- **摘要錄取通知:**2026 年 3 月 16 日(星期一)
- **簡報檔(PPT)繳交截止:** 2026年6月1日(星期一) *(簡報檔僅提供給回應人,不會公開於研討會網站。)*

舉辦方式與發表規範

- 1. 舉辦方式:
 - 。 實體會議於輔仁大學舉行
 - 。 日本關東學院大學、日本名古屋大學及捷克馬薩里克大學以線上方式參與
- 2. 口頭發表規範:
 - 。 發表語言:英文(視投稿情況可能增設日文場次)
 - ◎ 發表時間:每篇 25 分鐘(20 分鐘發表+5 分鐘評論)

Call for Papers

2026 Graduate Student Academic Conference, College of Foreign Languages and Literatures, FJCU: Interdisciplinarity, Innovation, and Sustainability in Literature, Culture, Language, and Technology

Organizer: College of Foreign Languages and Literatures, Fu Jen Catholic University Co-organizers: College of Intercultural Studies, Kanto Gakuin University, Japan, Graduate School of Humanities/ School of Humanities, Nagoya University, Japan, Department of Chinese Studies, Masaryk University, Czech Republic

Conference Purpose

To promote academic exchange among graduate students from College of Foreign Languages and Literatures, Fu Jen Catholic University, College of Intercultural Studies, Kanto Gakuin University (Japan), Nagoya University Graduate School of Humanities/ School of Humanities, Nagoya University (Japan), and Department of Chinese Studies, Masaryk University (Czech Republic), and to deepen cultural understanding while fostering scholarly research, the College of Foreign Languages and Literatures at Fu Jen Catholic University will host the **First Graduate Student Academic Conference in 2026**.

The conference theme—"Interdisciplinarity, Innovation, and Sustainability in Literature, Culture, Language, and Technology"—responds to contemporary developments in the humanities that emphasize cross-disciplinary integration and sustainable development, including issues related to the United Nations Sustainable Development Goals (SDGs). The conference aims to highlight the intellectual depth and humanistic concerns that the humanities contribute in an era shaped by rapid technological advancement.

Furthermore, the conference underscores the importance of transnational dialogue and comparative inquiry. Graduate students from Taiwan, Japan, and the Czech Republic are invited to engage in parallel analyses and in-depth discussions of shared research interests. Through this exchange across diverse cultural and academic traditions, participants are encouraged to reconsider the roles and meanings of the humanities in today's technological age, reaffirm their core values, and explore new directions for interdisciplinary research enriched by multicultural perspectives.

Conference Themes (Issues may include, but are not limited to)

The conference examines the evolving orientations of humanities research, exploring how literature, culture, and language interact and expand within the contexts of globalization, digital transformation, social change, and educational innovation. In an era of rapid technological development, humanistic reflection and ethical awareness remain essential in guiding technology toward the common good and ensuring that innovation retains depth and empathy.

We welcome papers addressing the position of the humanities in the technological era, crosscultural interpretation, and knowledge sustainability. Topics may include, but are not limited to:

- 1. Interdisciplinary approaches to literary and cultural studies
- 2. Linguistics, language education, and multilingual practices in contemporary societies
- 3. Translation studies and intercultural communication
- 4. Digital methodologies and pedagogical innovations in humanities research
- 5. Humanities and sustainability (including cultural preservation, educational equity, and knowledge ecosystems)

Conference Information

- Date: Saturday, June 13, 2026, 08:30–17:00
- **Venue:** Fr. Giet Building, College of Foreign Languages and Literatures, Fu Jen Catholic University

Abstract Submission Guidelines

- Please complete the abstract submission form. Abstracts should be written in English, not exceeding 300 words, and include up to five keywords.
- Submit your abstract to CFLLconference@gmail.com with the subject line: "Abstract for 2026 Fu Jen CFLL Graduate Student Conference [Author's Name]"
- For inquiries, please contact: (02) 2905-3718

Important Dates

- **Abstract submission deadline:** Sunday, March 1, 2026
- Notification of acceptance: Monday, March 16, 2026
- **PPT submission deadline:** Monday, June 1, 2026 (Slides will be provided only to respondents and will not be posted on the conference website.)

Oral Presentation Format

- **Format:** In-person conference at Fu Jen Catholic University; partner universities in Japan and the Czech Republic will participate online
- **Presentation Language:** English (Japanese sessions may be added depending on submissions)
- Oral Presentation: 25 minutes per paper (20 minutes for presentation, 5 minutes for Q&A)